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توافق آتش بس در غزه
بین  آتش بس  توافق  شدن  اجرایی  از  پس 
طرف های فلسطینی و اسرائیلی پس از گذشت پنج 
روز از تجاوزات اسرائیل به نوار غزه که طی آن ۳۳ 
فلسطینی شهید و ده ها تن دیگر زخمی شدند و 
به گفته مقامات اشغالگر دو اسرائیلی نیز کشته 

شدند، آرامش در نوار غزه حاکم شد. 
به گزارش ایسنا،  به نقل از الجزیره، در نوار غزه 
راهپیمایی های خودجوش در مناطق جداگانه ای از 
این باریکه به مناسبت اعلام توافق آتش بس برگزار 
شد و شرکت کنندگان در این مراسم با سردادن 
تکبیرها و شعارهایی به ستایش مقاومت فلسطین 
پرداختند. صدها نفر از شهروندان امروز یکشنبه 
اقشار  همه  آن  در  که  گسترده ای  راهپیمایی  در 
مردم در مناطق مختلف نوار غزه شرکت کردند، 
فلسطین  مقاومت  پیروزی  و  استواری  پایداری، 
در نبرد )ثأر الاحرار( را جشن گرفتند. نبردی که 
با سایر جناح های مقاومت در  گردان های قدس 
صهیونیستی  رژیم  تجاوزکارانه  جنایات  به  پاسخ 
در آن مشارکت داشتند. شرکت کنندگان در این 
خیابان ها  در  پیاده  و  خودرو  با  که  راهپیمایی ها 
حضور یافتند، پرچم فلسطین و جناح های مقاومت 
را در میان شعارهای درود بر پایداری مقاومت و 
محکومیت جنایات اشغالگر برافراشتند. محورهای 
اصلی استان های نوار غزه، قبل از اعلام آتش بس 
در ساعت ۱۰ شب، شاهد تجمعات خودجوش با 
حضور مردم از جمله کودکان بود. شهروندان در 
یعنی  القدس،  گردان های  فرمانده  منزل  مقابل 
شهید جهاد الغانم در رفح و فرمانده احمد ابودقه 
در خان یونس تجمع کردند و تصاویر آنها را در 
کنار پرچم های جنبش جهاد را برافراشتند. همچنین 

در حمایت از مقاومت، تکبیر و شعار سر دادند.
در جنین، شهروندان و مبارزان گروه های عرین 
بر  که  شعارهایی  میان  در  شیرها(  )لانه  الاسود 
وحدت خون و میادین فلسطینی تأکید داشتند، 
پیروزی جدید را جشن گرفتند. با این حال منابع 
اعلام کردند که ارتش رژیم صهیونیستی با وجود 
آتش بس، یک برج دیده بانی متعلق به مقاومت 
فلسطین در شرق شهر غزه را بمباران کرد. فرمول 
جدید آتش بس میان مقاومت فلسطین و ارتش 
اشغالگر اسرائیل شامل بندهایی است که بر توقف 
هدف قرار دادن غیرنظامیان، تخریب خانه ها و ترور 
افراد تاکید می کند. بر اساس متن این توافق - که 
توسط رویترز منتشر شده است - »مصر بر اساس 
توافق دو طرف، آتش بس بین طرف های فلسطینی 

و اسرائیلی را دقیقاً ساعت ده شب اعلام کرد.«
در متن این توافقنامه آمده است: »مصر از دو 
با برقراری  طرف خواسته تا توافق را اجرا کنند و 

ارتباط با آن ها، آن را پیگیری می کند.«
یک منبع فلسطینی نزدیک به مذاکرات قاهره 
تایید کرد که »مصر موافقت طرف های فلسطینی 
و اسرائیلی را برای آتش بس دریافت کرده است که 
از ساعت ۱۰ امروز اجرا شد«. یک منبع در جنبش 
جهاد نیز گفت: نسخه اصلاحی توافقنامه مثبت و 

مطابق با شرایط مقاومت است.
محمد الهندی، رئیس اداره سیاسی جهاد اسلامی 
که  است  شده  حاصل  آتش بسی  “توافق  گفت: 
شامل توقف هدف قرار دادن غیرنظامیان، توقف 
مفاد  به  ما  است.  ترور  توقف  و  بمباران خانه ها 
توافق پایبند خواهیم بود، مشروط بر اینکه دشمن 
اسرائیل به آنها پایبند باشد.” منابع آگاه اسرائیلی 
با  مصر  جدید  چارچوب  که  کردند  تایید  نیز 
پیشنهادی که دیروز ارائه شد تفاوت اساسی ندارد. 
فرا  بس  آتش  زمان  می گویند  اسرائیلی  مقامات 
رسیده است. در بیانیه بنیامین نتانیاهو، نخست 
تساحی  که  است  آمده  صهیونیستی  رژیم  وزیر 
هنگبی مشاور امنیت داخلی اسرائیل از عبدالفتاح 
السیسی رئیس جمهوری مصر به دلیل تلاش های 
ابراز  ضمن  هنگبی  است.   کرده  تشکر  قاهره 
خستگی  تلاش های  از  اسرائیل  دولت  قدردانی 
ناپذیر مصر برای آتش بس توضیح داد که پاسخ 
اسرائیل به ابتکار مصر به این معناست که “آرامش 
با آرامش روبه رو خواهد شد و اگر اسرائیل مورد 
حمله یا تهدید قرار گیرد، به هر کاری که برای دفاع 

از خود نیاز داشته باشد، ادامه خواهد داد.”
پس از اعلام این بیانیه، داوود شهاب سخنگوی 
پذیرفته ایم  را  مصر  اعلامیه  ما  کرد:  اعلام  جهاد 
است،  آن  به  متعهد  اشغالگری  که  همانطور  و 
به آن پایبند هستیم. هدف قرار دادن خانه ها و 

غیرنظامیان را متوقف کنید.«

زلنسکی پیشنهاد پاپ را رد کرد
رئیس جمهوری اوکراین پیشنهاد پاپ فرانسیس 
برای کمک به مذاکره برای خاتمه دادن به جنگ 
را رد کرد. زلنسکی قبلا هرگونه تماس میان کی یف 
همه  زمان  آن  از  و  بود  کرده  ممنوع  را  مسکو  و 

پیشنهادات میانجیگری خارجی را رد می کند. 
به گزارش ایسنا  خبرگزاری راشا تودی،  ولودیمیر 
از  پس  شنبه  اوکراین  رئیس جمهوری  زلنسکی، 
دیدار با پاپ فرانسیس، رهبر کاتولیک های جهان 
در واتیکان گفت: با کمال احترام، ما به میانجیگران 

نیازی نداریم، ما به صلحی عادلانه نیاز داریم.
او افزود: برای من ملاقات با ایشان مایه افتخار 
است اما او از موضع من مطلع است. جنگ در 
باشد.  اوکراینی  باید  صلح  طرح  و  است  اوکراین 
شما نمی توانید با ولادیمیر پوتین )رئیس جمهوری 
روسیه( میانجیگری کنید. زلنسکی شنبه در جریان 
سفر به رم با پاپ کاتولیک و مقامات ارشد ایتالیایی 
دیدار کرد. پاپ بارها پیشنهاد کمک خود را برای 
میانجیگری میان کی یف و مسکو ارائه کرده است.

در حالی که واتیکان از روسیه خواسته است که 
به طور یک جانبه عملیات نظامی خود در اوکراین 
متعدد  موارد  در  فرانسیس  پاپ  کند،  متوقف  را 
پیشنهاد کمک به کی یف و مسکو داده است تا با 
رضایت دو طرف این درگیری به اتمام برسد و در 
همین حال تلاش های میانجیگری ترکیه در سال 

گذشته را ستوده است.

فرمول چین برای تنش زدایی میان 
پاکستان و طالبان

پس از سفر اخیر وزیرخارجه چین به پاکستان 
برای نشست سه جانبه درباره افغانستان منابع آگاه 
از تکاپوی پکن برای به کارگیری یک “فرمول قابل 
اسلام آباد- اختلافات  حل  به  کمک  جهت  اجرا” 

کابل به ویژه پرداختن به چالش تروریسم به این 
دوهمسایه خبر دادند. 

به گزارش ایرنا، روزنامه انگلیسی زبان »اکسپرس 
برای  تلاش  در  که  چینی ها  نوشت،  تریبیون« 
پیشبرد ارتباطات و همکاری ها در منطقه هستند، 
و  پاکستان  روابط  در  بست  بن  که  نمی خواهند 
افغانستان منجر به تنش آلود ماندن روابط این 
دو کشور شود لذا درصدد مساعی برای حل این 

اختلافات دیرینه هستند.
منابع آگاه در اسلام آباد به این روزنامه گفتند 
که چین مشتاق است که هر دو طرف در حین 
پرداختن به چالش تروریسم که اسلام آباد منشا آن 
را تحرکات گروه تروریستی تحریک طالبان پاکستان 
می داند، جایگاه و منافع اصلی در همکاری کابل و 
اسلام آباد از بین نرود. به گفته این منابع، چینی ها 
اساساً نمی خواهند بحث طالبان پاکستانی روابط 
بین این دو همسایه را تضعیف کند، چیزی که برای 

ارتباط در منطقه  مضر است.
در این گزارش آمده است: پکن همچنین نگران 
 )ETIM( فعالیت گروه تروریستی ترکستان شرقی
است که گمان می رود طالبان افغانستان در تلاش 
برای پرداختن به نگرانی های چین است اما بحث 
تحریک طالبان پاکستان همچنان یک چالش بزرگ 

تر به حساب می آید. 
اخیرا  که  چین  خارجه  وزیر  نوشت:  تریبیون 
پاکستان،  برای نشست سه جانبه وزرای خارجه 
چین و سرپرست وزارت خارجه طالبان افغانستان 
کنفرانس  یک  در  بود،  کرده  سفر  اسلام آباد  به 
و  پاکستان  که  کرد  امیدواری  ابراز  مطبوعاتی 
افغانستان منافع بزرگتر را در نظر داشته باشند و 
سعی کنند مسائل بین خود را از طریق گفت وگو و 

مشورت حل کنند.
به گفته مقامات، اظهارات دیپلمات ارشد پکن 
حاکی از آن است که پاکستان و طالبان افغانستان 
نباید موضوع تحریک طالبان پاکستان را به نقطه ای 
بی بازگشت ببرند. از یک سو پاکستان از نفوذ چین 
برای فشار بر طالبان افغانستان در مورد مسئله 
تحریک طالبان پاکستان استفاده می کند. به گفته 
افغانستان  طالبان  بر  فشاری  اهرم  چین  منابع، 
دارد. اسلام آباد درصدد است تا پکن از این اهرم 
مالی و اقتصادی بر کابل برای رسیدگی به موضوع 
افغانستان  قلمروی  در  تروریستی  های  پناهگاه 

استفاده کند.
منابع آگاه افزودند که دیپلماسی چین بر یک 
“فرمول قابل اجرا” تمرکز خواهد داشت که هدف 
آن کمک به پاکستان و افغانستان برای برون رفت 
از بحران به ویژه تعامل سازنده برای پرداختن به 
چالش تروریسم است و پکن مصمم به تشویق 
هر دو کشور همسایه برای توافق بر فرمول حل 

اختلافات است.
طالبان  تحریک  موضوع  گزارش،  این  براساس 
دوجانبه  روابط  تضعیف  برای  تهدیدی  پاکستان 
اسلام آباد و کابل است. »بلاول بوتو زرداری« وزیر 
خارجه پاکستان اخیرا اعلام کرد که تروریسم خط 
قرمز اسلام آباد است و این کشور هرگز در قبال این 

چالش کوتاه نخواهد آمد.

نخستین پرسش اینکه آیا بایدن در تصمیم گیری در 
مورد میزان افزایش بودجه دفاعی خود در سال مالی 
۲۰۲۴ از ۸۱۳ میلیارد دلاری که در ابتدا برای سال مالی 
۲۰۲۳ پیشنهاد کرده بود به عنوان مبنا استفاده می کند 
یا از ۸۶۰ میلیارد دلاری که در قانون مجوز دفاع ملی 
)NDAA( برای سال مالی ۲۰۲۳ تصویب شده استفاده 

خواهد کرد؟
بایدن برای سال مالی ۲۰۲۴ میلادی از دومی استفاده 
کرد یعنی طرح ۸۵۸ میلیارد دلاری تصویب شده توسط 
کنگره به عنوان مبنا و بودجه کلی برای سال مالی ۲۰۲۴ 
که در نهایت ۸۸۶ میلیارد دلار پیشنهاد شد که افزایشی 

۳.۲ درصدی داشت. 
پرسش دوم آن است که پس از این تصمیم گیری، 
دولت بایدن از کدام نرخ تورم استفاده می کند تا تعیین 
کند که آیا سطح هزینه های فعلی را مانند سال گذشته 
به صورت واقعی حفظ می کند یا به طور بالقوه افزایش 
واقعی را همان گونه که کنگره پیش تر انجام داد ارائه 

خواهد کرد؟
ژانویه ۲۰۲۲ میلادی ۶ درصد  در  تورم سالانه  نرخ 
بود که دومین نرخ بالای تورم در چهل سال گذشته 
بود. حتی بدون رشد واقعی افزایش ۶ درصدی بالاتر از 
مبلغ درخواستی بایدن برای سال مالی ۲۰۲۳ به معنای 
 ۸۷۰ حدود  در   ۲۰۲۴ مالی  سال  بودجه  درخواست 

میلیارد دلار است. 
برای سال مالی ۲۰۲۴ میلادی بایدن نرخ تورم را ۶ 
درصد در نظر گرفت. استفاده از نرخ تورم ۶ درصد و 
بودجه تصویب شده توسط کنگره برای سال مالی ۲۰۲۳ 
به عنوان مبنا به معنای بودجه پیشنهادی ۹۱۲ میلیارد 
بنابراین،  بود.  خواهد   ۲۰۲۴ مالی  سال  برای  دلاری 
بودجه دفاعی سال مالی ۲۰۲۴ در شرایط واقعی ۲۶ 

میلیارد دلار کمتر از سطح سال مالی ۲۰۲۳ است.
نکته سوم آن که بایدن علاوه بر تصمیم گیری بر 
اساس این که از کدام مبنا و نرخ تورم برای تصمیم 
باید در نظر  گیری استفاده کند، چه دیدگاه هایی را 

می گرفت؟
بایدن باید دست کم سه دیدگاه متفاوت از اعضای 
اعضای  دیدگاه  نخست  می گرفت.  نظر  در  را  کنگره 
گروه آزادی جمهوری خواهان مجلس نمایندگان، گروه 
دموکرات ترقی خواه و شصت و دو گروه مذهبی که 
به سطح  را  مالی ۲۰۲۴  دفاعی سال  می خواهند خط 
۷۷۵ میلیارد دلاری سال مالی ۲۰۲۲ میلادی بازگردانند. 
علیرغم آن که بسیاری این خواسته را یک اقدام افراطی 
می دانند مهم است که در نظر داشته باشیم که این رقم 
۳۵ میلیارد دلار یا ۵ درصد بیش تر از آخرین بودجه 
دولت ترامپ خواهد بود. هم چنین بیش از دو برابر 
هزینه های مشترک چین و روسیه برای دفاع است و 
تقریبا همان مبلغی است که بایدن خود در اولین سال 
ریاست جمهوری اش پیش بینی کرده بود. علیرغم آن 
که بسیاری استدلال می کنند که حمله روسیه به اوکراین 
و احتمال حمله چین به تایوان، محیط بین المللی را به 
طور قابل توجهی تغییر داده، مهم است که به خاطر 
داشته باشیم که حمایت ایالات متحده از اوکراین جدا از 
بودجه دفاعی معمولی تامین می شود و تایوان تقریبا در 

حال پرداخت برای تمام تسلیحات است.
نهایت  در  بایدن  دولت  آیا  که  آن  چهارم  پرسش 
بایدن  کرد؟   منتشر خواهد  موقع  به  را  بودجه خود 
بودجه پیشنهادی خود را در تاریخ ۱۳ مارس منتشر 
کرد که یک ماه پس از موعد مقرر است و این احتمال 
را ایجاد می کند که کنگره صرفا برای دست کم بخش 
دار  ادامه  قطعنامه  یک  جدید  مالی  سال  نخست 
تصویب کند که خرج کردن کارآمد و موثر این بودجه را 

برای ارتش دشوارتر می کند.

این مطلب آمده است:  ادامه  به گزارش فرارو، در 
پنجم آن که تصمیم گیری بایدن در مورد نرخ افزایش 
افزایش  فعلی  مبنای  است؟  چگونه  نظامی  حقوق 
تا ۳۰  حقوق فعال شاخص هزینه اشتغال است که 
سپتامبر ۲۰۲۲ میلادی ۵.۲ درصد در مقایسه با ۴.۶ 
درصد در سال قبل از آن بود. این بالاترین افزایش در 
سه دهه گذشته خواهد بود. برای حقوق بازنشستگان 
متوسط هزینه زندگی از ژوئیه تا سپتامبر ۲۰۲۲ میلادی 
به میزان ۸.۷ درصد افزایش یافته است. هیچ دولتی 
طبق قانون ملزم به اجرای این سطوح نیست، اما اکثر 
دولت ها این کار را انجام می دهند، زیرا تاثیر زیادی بر 
استخدام و حفظ نیرو ها دارد. از آنجایی که حقوق و 
مزایا در حال حاضر یک چهارم کل بودجه دفاعی را به 
خود اختصاص می دهند میزان جذب بایدن بر میزان 
تدارکات  و  تحقیقاتی  برنامه های  در  گذاری  سرمایه 

هسته ای و متعارف تاثیر بسزایی دارد.
بایدن افزایش حقوقی را پیشنهاد کرد که از شاخص 
هزینه اشتغال سپتامبر ۲۰۲۲ به عنوان مبنا استفاده 
کرد و ۵.۲ درصد افزایش دستمزد برای کارکنان نظامی 
و کارمندان دولتی و ۸.۷ درصد برای بازنشستگان ارتش 
را پیشنهاد کرد. با این وجود، برخی از منتقدان که از 
افزایش بیشتر حقوق حمایت می کنند خاطرنشان کرده 
اند که از سال مالی ۲۰۲۱ میلادی حقوق نظامی تنها 
۱۰.۷ درصد افزایش یافته در حالی که تورم در مجموع 
به ۱۶ درصد رسیده و کمک هزینه مسکن نظامیان از 
۱۰۰ درصد اجاره بها و هزینه آب و برق به ۹۵ درصد 
در  بحران  به  سیاست ها  این  است.  یافته  کاهش 
از زنان و مردان واجد  استخدام و حفظ تعداد کافی 

شرایط در نیرو های فعال و ذخیره دامن زده است.
پرسش ششم آن که آیا بایدن پس از تصمیم گیری 
در مورد پایه بودجه را به اندازه ای افزایش می دهد که 
با تورم همگام شود یا افزایش واقعی ۳ تا ۵ درصدی را 

می پذیرد که برخی در کنگره با توجه به تهدید  چین 
افزایش بودجه به  و روسیه آن را ضروری می دانند؟ 
و  درصد  تورم ۶  نرخ  با  واقعی  به صورت  میزان  این 
استفاده از قانون مجوز دفاع ملی سال مالی ۲۰۲۳ به 
عنوان مبنا منجر به درخواست بودجه دفاعی سال مالی 
۲۰۲۴ در حدود ۹۲۲ میلیارد دلار می شد که ۱۱۰ میلیارد 
دلار بیش تر از درخواست بایدن یک سال پیش و ۱۳۶ 
میلیارد دلار بیش تر از پیشنهاد برای سال مالی ۲۰۲۴ 

بود.
برنامه های  در  بایدن  آیا  که  آن  هفتم  پرسش 
تغییراتی  تاکتیکی  و  استراتژیک  هسته ای  تسلیحات 
ایجاد کند؟ بایدن در دو بودجه نخست خود وعده های 
کارزار انتخاباتی اش و برنامه حزب دموکرات در سال 
کاهش  خواستار  که  برنامه ای  گرفت  نادیده  را   ۲۰۲۰
اتکای بیش از حد و وابستگی بیش از حد به سلاح های 
هسته ای بود. در عوض، بایدن در اولین بودجه خود در 
واقع از پیشنهادی که به ارث برده بود به منظور بازسازی 
و نوسازی هر سه پایه سه گانه استراتژیک هسته ای 
با هزینه ۱.۷ تریلیون دلار استقبال کرد و بودجه سه 
سلاح هسته ای تاکتیکی جدید از جمله موشک کروز 
هسته ای کم بازده را تامین نمود. بایدن سال گذشته 
تلاش کرد کلاهک کم بازده را لغو کند، اما کنگره آن 

را نادیده گرفت.
پرسش هشتم آن که هدف بایدن برای اندازه و ترکیب 

نهایی ناوگان دریایی امریکا خواهد بود؟
از رده خارج  بایدن در درخواست سال ۲۰۲۲ خود 
کردن ۱۵ کشتی از جمله هفت رزمناو و چهار کشتی 
جنگی ساحلی را پیشنهاد کرد. هم چنین، او خواستار 
ساخت تنها هشت فروند یعنی چهار کشتی کم تر از 
میزان تامین شده در سال مالی ۲۰۲۱ شده بود. کنگره 
نه تنها مجوز چهار کشتی دیگر را در آن سال صادر 
کرد بلکه توانایی نیروی دریایی را برای از کار انداختن 

کشتی ها محدود کرد. بایدن در درخواست بودجه سال 
مالی ۲۰۲۳ خود مبلغ ۲۷.۹ میلیارد دلار برای خرید 
۸ کشتی جدید و بازنشستگی ۱۵ کشتی را پیشنهاد 
کرد. با این وجود، کنگره مجددا ۵ میلیارد دلار برای 
خارج  از  رده  مانع  و  کرد  اضافه  جدید  کشتی  شش 
کردن ۱۲ کشتی از پانزده کشتی جدید توسط دولت 
شد. با توجه به این تغییرات در دو سال گذشته دولت 
بایدن باید تصمیم می گرفت که آیا هدف خود را برای 
توسعه نیروی دریایی از سطح فعلی ۲۹۶ کشتی به 
۳۲۱ تا سال ۲۰۳۰ افزایش دهد یا خیر و اگر این کار را 
انجام می داد آیا از سایر خدمات پول دریافت می کرد یا 
 کل کار را از طریق افزایش کل بودجه انجام می داد؟

بایدن به تلاش برای کاهش  آیا  این که  پرسش نهم 
سرعت تولید اف -۳۵ تا زمانی که مشکلات بی شمار آن 

جنگنده حل شود ادامه خواهد داد یا خیر؟
بایدن برای سال مالی ۲۰۲۳ میلادی شصت و یک 
فروند از این هواپیما ها را درخواست کرد که نسبت به 
سال گذشته هشتاد و یک فروند هواپیما کاهش یافته 
بود، اما کنگره هشت فروند دیگر را اضافه کرد تا مجموع 
آن به شصت و نه برسد. نکته دهم آن که تصمیم دولت 
بایدن در مورد تعداد پرسنل وظیفه فعال چیست؟ 
فعال  نیروی  استخدام  دشوار  دلیل شرایط  به  دولت 
خود را برای همه خدمات به جز نیروی دریایی کاهش 
داد. این امر منجر به کاهش نیرو از ۱.۳۴ میلیون به 
۱.۳۰ میلیون سال مالی ۲۰۲۳ شد. با افزودن به ذخایر 
کل نیرو برای سال مالی ۲۰۲۳، ۲,۰۸۷,۳۳۴ نفر بود. 
خود   ۲۰۲۴ مالی  سال  بودجه  پیشنهاد  در  پنتاگون 
خواهان ۲۰۷۴۰۰۰ نیرو است. این تعداد ۱۳,۳۵۴ نیرو 
کمتر از میزان مجاز در سال مالی ۲۰۲۳، اما ۱۲,۳۳۵ 
نیرو بیشتر از آن چه در حال حاضر ارائه شده می باشد 
که با توجه به شرایط فعلی استخدام دستیابی به آن 

دشوار خواهد بود.

10 پرسش کلیدی در مورد بودجه نظامی آمریکا

بایدن و معادلات اقتصادی ارتش
نشریه نشنال اینترست در گزارشی آورده است: از آنجایی که دلار مبنای سیاستگذاری امنیت ملی ایالات متحده است، جای تعجبی ندارد که با توجه به 
حمله روسیه به اوکراین، رفتار تهاجمی چین در قبال تایوان، و افزایش کسری بودجه فدرال، بودجه دفاعی سال مالی ۲۰۲۴ ارائه شده توسط بایدن باعث 

اظهارنظر تمام طیف های سیاسی شده است. 

وزیر امور خارجه گفت: امیدواریم که در چارچوب نگاه دولت آیت الله 
رئیسی برای توسعه مناسبات با کشورهای منطقه با کشور دوست و 
برادر مصر هم که در سیاست خارجی برای رابطه با این کشور اولویت 
قائل هستیم شاهد ایجاد گشایش و برداشته شدن گام های جدید و 

متقابل باشیم. 
حسین امیرعبداللهیان وزیر امورخارجه کشورمان در گفت وگو با ایرنا 
درباره از سرگیری روابط تهران و ریاض گفت: وزارت خارجه عربستان 
سعودی سه شنبه هفته گذشته سفیر جدید خود در تهران را معرفی 
کرده است. وی افزود: ما هم به زودی سفیر جدید خود ]در ریاض[ را 

به دولت عربستان معرفی خواهیم کرد.
وزیر امور خارجه در پاسخ به سؤال دیگری مبنی بر زمان بازگشایی 
سفارتخانه های ایران و عربستان با توجه به فرارسیدن موعد دو ماهه، 
عنوان کرد: همکارانم چند هفته ای هست که در تلاشند سفارتخانه و 

سرکنسولگری مان آماده بازگشایی شود.
امیرعبداللهیان ادامه داد: به من گفته اند که طی روزهای آینده کارشان 

نهایی می شود و طبعاً وقتی آماده شود، سفارت بازگشایی خواهد شد.
امیدواریم شاهد گشایش جدی در روابط ایران و مصر باشیم

وی درباره اینکه ارتقای روابط تهران و قاهره در چه مرحله ای قرار دارد، 
گفت: دفاتر حفاظت منافع دو کشور در تهران و قاهره فعال هستند و 

در راس این دفاتر از هر دو طرف فردی در سطح سفیر فعالیت می کند 
لذا کانال رسمی برای تماس و ارتباط به طور مستقیم بین ما وجود دارد.
وزیر امور خارجه تصریح کرد: البته برخی از کشورها هم تلاش هایی 
را به عمل می آورند که مصر و جمهوری اسلامی را تشویق کنند که 
روابط دو کشور ارتقا پیدا کند. ما همواره از توسعه مناسبات تهران 
و قاهره استقبال کرده ایم. دیدارهای خوبی روسای نمایندگی های ما، 
دفاتر حفاظت منافع ما در تهران و قاهره دارند. دسترسی های خوبی به 

مقامات هر دو کشور وجود دارد.
وی درباره نصب مجدد دوربین ها عنوان کرد: اولا اتفاق خوبی به 
وقوع پیوسته و آن این است که ما همیشه از رافائل گروسی انتقاد 
می کردیم که به جای رفتار سیاسی، تکنیکال و فنی در موضوع آژانس 
با ایران وارد تعامل شود حتی من در دیدار اخیری که با آقای گروسی 

داشتم به این موضوع تاکید کردم.
وزیر امور خارجه ادامه داد: آیت الله رئیسی خیلی روشن و شفاف 
کنیم جدی  آژانس همکاری  با  اینکه  به  نسبت  ما  که  کردند  عنوان 
هستیم. انتظار ما این است که آژانس هم رویکرد سیاسی خود را کنار 
بگذارد. هر اندازه که آژانس از رویکرد سیاسی فاصله می گیرد و به 

سمت همکاری فنی می آید مسیر برای توافقات ما بیشتر باز می شود.
وی بیان کرد: ما در آستانه نشست آژانس هستیم و خیلی شفاف 

برخی  اگر  که  است  درک  قابل  ما  برای  که  گفتیم  گروسی  آقای  به 
طرف های خارجی مداخله نکنند ایران و آژانس می توانند همکاری خوب 

و اطمینان بخشی را رقم بزنند.
اظهار  آژانس  با  اخیر  گفت وگوهای  روند  درباره  خارجه  امور  وزیر 
کرد: بگذاریم من ارزیابی خودم را نگویم. دو روز پیش که با آقای بورل 
گفت وگو داشتم وی شاید بعد از مدت ها و برای اولین بار براساس 
ابراز رضایت  از آژانس دریافت کرده بود  گزارشاتی که اتحادیه اروپا 
می کرد و می گفت روند، روند بسیار خوبی است. امیرعبداللهیان گفت: 
البته این ابراز رضایت طرفینی است. ما نمی توانیم بگوییم که ما رضایت 
آژانس را جلب کرده ایم اما آژانس در مسیر اتهاماتش باقی مانده است. 
آژانس هم واقعا هم گام های خوبی برداشت. وزیر امور خارجه درباره 
تاثیر رضایت آژانس در روند گفت وگوهای احیای برجام گفت: نوع 
گزارش و رفتار آژانس اگر به جمع بندی مثبت مانند الان منجر شود آثار 

مثبت خود را در گفت وگوها برای لغو تحریم ها به دنبال دارد.
امیرعبداللهیان تصریح کرد: ما همچنان از طریق واسطه ها پیام هایی 
را از آمریکایی ها دریافت می کنیم و  پیام هایی را به آمریکایی ها می دهیم. 
ما در مسیر دیپلماسی یکی از کار ویژه هایمان در وزارت امور خارجه 
کردن  بی اثر  برای  اینکه  موازات  به  است  تحریم ها  لغو  برای  تلاش 
تحریم ها، دولت طراحی بزرگی دارد و اقدامات خود را انجام داده است.

پیام ها میان ایران و آمریکا در حال رد و بدل شدن استوزیر امور خارجه مطرح کرد
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شده است؟

پس از آنکه دستگیری کوتاه مدت عمران خان آشفتگی های عظیمی را در کشور به 
 دنبال داشت، این نخست وزیر سابق پاکستان دیروز )یکشنبه( خواستار اعتراضات 

سراسری آزادی شد. 
به گزارش ایسنا، به نقل از خبرگزاری فرانسه، عمران خان، نخست وزیر سابق 
پاکستان و ستاره سابق کریکت که از زمان برکنار شدنش از قدرت در آوریل سال 
گذشته با پرونده های متعددی مواجه است، روز جمعه بعد از آنکه دادگاه عالی 

پاکستان دستگیری او را غیرقانونی خواند، به قید وثیقه موقتا آزاد شد.
در پی دستگیری عمران خان، اعتراضات گسترده ای در پاکستان شکل گرفت. 
حامیان عمران خان با مسدود سازی جاده ها، روشن کردن آتش جلوی ساختمان های 
دولتی و خسارت به اموال ارتش که آن را مقصر سقوط خان می دانند، اعتراض خود 
را نشان دادند. عمران خان شنبه شب طی یک سخنرانی که از یوتیوب پخش شد، 
گفت: آزادی به آسانی  حاصل نمی شود. شما باید آن را به چنگ بیاورید. شما باید 

برای آن فداکاری کنید.
وی از حامیانش خواست تا امروز اعتراضاتی را در خیابان ها و روستاهایشان برگزار 

کنند و اعلام کرد که به کارزاری مبنی بر برگزاری انتخابات زودهنگام بازگردند.
طبق گزارش آسوشیتدپرس، شهباز شریف، نخست وزیر پاکستان روز شنبه اعلام 
کرد، مقامات این کشور آن دسته از افرادی را که در اعتراضات خشونت آمیز مربوط به 

دستگیری عمران خان شرکت کردند تحت پیگرد قانونی قرار خواهند داد.
وی به مقامات لاهور گفت: مجرمان از جمله طراحان، عاملان و مهاجمان در 
دادگاه های ضد ترویسم محاکمه می شوند. من از مقامات می خواهم تا جهت روند 

تسریع محاکمات، تعداد دادگاه های ضدتروریسم را افزایش دهند.
بازداشت عمران خان موجی از اعتراضات را در سراسر پاکستان به راه انداخت و 
دست کم ۱۱ تن کشته و ده ها تن دیگر حین درگیری با نیروهای امنیتی زخمی شده اند. 

در مجموع بیش از ۳۰۰۰ معترض به دست نیروهای امنیتی بازداشت شده اند.
عمران خان در سال ۲۰۱۸ به نخست وزیری رسید، در سال ۲۰۲۲ با رای عدم اعتماد 
پارلمان بابت سوءمدیریت اقتصادی برکنار شد. با این حال او معتقد است که با 

»توطئه بین المللی« تحت امر آمریکا از قدرت عزل شده است.
پرونده فساد عمران خان؛ »قادر تراست« چیست و چه اتهامی متوجه بشری  

بی بی است؟
به ادعای مقامات دولتی، عمران خان و همسرش از طریق یک موسسه خیریه، 
زمینی به ارزش میلیون ها دلار به عنوان رشوه از یک سرمایه دار املاک و مستغلات 

دریافت کرده اند.
عمران خان و دستیارانش هرگونه تخلف مرتبط با اتهام های وارده در این پرونده را 
رد کرده اند. فرد متمول و سرمایه گذار بخش املاک که در معرض اتهام پرداخت این 

رشوه قرار گرفته نیز پیشتر اتهامات مربوطه را رد کرده بود.
خبرگزاری رویترز در گزارشی با اعلام اینکه سرمایه گذار پاکستانی و مدیر بازاریابی 
شرکتش روز چهارشنبه به درخواست ها برای اظهار نظر در خصوص این پرونده پاسخ 

ندادند دست به افشای برخی جزئیات این پرونده زده است.
»قادر تراست« چیست؟

»قادر تراست« یک موسسه رفاهی و خیریه غیردولتی است که سال ۲۰۱۸، زمانی 

که عمران خان هنوز در قدرت بود توسط وی و بشری بی بی، همسر سومش راه 
اندازی شد.

عمران خان در حالی که سمت نخست وزیری کشورش را بر عهده داشت دست 
به توسعه این موسسه خیریه و تبلیغ آن در رویدادهای رسمی زد.

و  )عمران خان  زوج  این  پاکستان،  دادگستری  وزیر  ترار،  نذیر  اعظم  گفته  به 
همسرش( تنها معتمدین و امانتداران موسسه محسوب می شوند.

موسسه »قادر تراست« چه مسئولیتی برعهده دارد؟
این موسسه اداره و تولیت دانشگاهی را در خارج از اسلام آباد برعهده دارد که در 

آن معنویت و آموزه های اسلامی ترویج می شود.
فکر اولیه برای راه اندازی این پروژه از جانب بشری بی بی، بانوی اول سابق پاکستان 
مطرح شده بود؛ همسر عمران خان که وی نیز در این پرونده متهم به دریافت رشوه 

شده به عنوان یک درمانگر معنوی در کشورش شهرت دارد.
عمران خان به صورت آشکار از همسرش به عنوان یک مرشد معنوی یاد کرده 
و گفته است که رهنمون های بشری بی بی به وی در حرکت به سمت یک مسیر 

معنوی کمک کرده است.
پرونده فساد از چه مواردی تشکیل شده است؟

وزیر کشور پاکستان روز سه شنبه در یک کنفرانس مطبوعاتی مدعی شد که 
عمران خان با تمهیداتی از طریق موسسه »قادر تراست« اقدام به دریافت زمین هایی 
با ارزش بالا به عنوان رشوه از مالک ریاض حسین، تاجر املاک و مستغلات و یکی 

از ثروتمندترین و پرنفوذترین بازرگانان پاکستان کرده است.

سازمان مبارزه با اختلاس که عمران خان به موجب درخواست جلب این نهاد 
دستگیر و بازداشت شد پیشتر در اواخر سال گذشته، ریاض حسین را برای ارائه 
توضیحاتی در خصوص زمین اهدا شده به موسسه »قادر تراست« احضار کرده بود.

به گفته وزیر کشور پاکستان، موسسه »قادر تراست« بر نزدیک به ۶۰ جریب زمین 
به ارزش هفت میلیارد روپیه پاکستان )۲۴.۷ میلیون دلار( و یک قطعه زمین بزرگ 

دیگر در اسلام آباد نزدیک منزل مسکونی عمران خان تملک دارد.
وزیر اطلاعات پاکستان نیز در ارتباط با این پرونده، سوال هایی را در خصوص کمک 

های اهدایی برای عملیات عمرانی و ساخت و ساز این موسسه مطرح کرده است.
مریم اورنگزیب، با انتشار بیانیه ای که که اواخر سه شنبه منتشر شد،تاکید کرد: 
»این موسسه ۱۸۰ میلیون روپیه )۶۳۵ هزار دلار( برای هزینه های عملیاتی دریافت 
کرد، اما سوابق موجود در دفاتر آن تنها رقم ۸ میلیون و ۵۲۰ هزار روپیه را نشان 

می دهد.

جنجال سیاسی در پاکستان ادامه دارد
عمران خان از حامیانش خواست به خیابان بریزند


